
 
 
 
 
 

НИЈЕ СТВАР У ПОТПИСУ, ВЕЋ У САДРЖИНИ 
Зашто нећемо овакав Протокол? 

На делу још једна превара запослених у просвети 
 

         Да је официјелна власт потпуно сигурна да ће јој проћи Закон о буџету, видљиво је 
и из начина усвајања овог, по Владу тренутно најважнијег законског документа, 
изостале јавне расправе и усклађивања са социјалним партнерима, као и из поступања 
саме Владе, Одбора за финансије Народне Скупштине и, наравно, скупштинске већине 
у Парламенту. Стога и не чуди да су се законска решења из овог Закона у идентичном 
облику нашла у Протоколу који је утврђен од стране Министарства финансија и 
прослеђен путем Министарства просвете синдикатима запослених у просвети, како би 
га они данас потписали. Претпостављамо да онда другу страну не чуди жесток одговор 
два највећа синдиката – СрпС и УСПРС, која су одбила и такав Протокол и такав начин 
уговарања основице за обрачун и исплату плата свих запослених у образовном систему.  
         За разлику од министра, коме је, очигледно, најважније да парафира поменути 
Протокол, наравно јавно, и да тиме покуша јавност уверити у постојање социјалног 
дијалога и да је за овај безначајни лист хартије добио сагласност синдиката, СрпС и 
УСПРС сматрају да је битна садржина и квалитет документа, а не форма и како се у 
предлогу Протокола није нашао ни минимум наших захтева, било је јасно да ће ови 
синдикати такав Протокол и одбацити. Да ли ће министар у друга два, некад 
репрезентативна синдиката, ГСПРС „Независност“ и СОС, наћи потписнике, видеће се 
већ данас, пошто су, за разлику од колега из СрпС и УСПРС, барем колико неформално 
сазнајемо, ови синдикати прихватили да се данас нађу са министрима просвете и 
финансија на потписивању поменутог Протокола. 
         Ради правилног информисања јавности, и овом приликом ћемо поновити да се у 
Протоколу и не налази ништа ново, нити по запослене у просвети повољније од онога 
што им је већ намењено у Закону о буџету за 2011. годину и другим „финансијским“ 
законима – шта више, ту су решења која им нуде знатно мање од онога што је премијер, 
др Мирко Цветковић нудио синдикатима 02.09.2010.г., на састанку на коме су 
присуствовали и министар просвете проф. др Жарко Обрадовић и министарка 
финансија др Дијана Драгутиновић.  
         Елем, у тачки 1. у Протоколу наводи се да ће основица за обрачун и исплату плата 
запослених у свим нивоима образовања у току 2011. године бити повећана на следећи 
начин: - у децембру 2010. за 2% (ову плату запослени ће примити у јануару, као што је и 
обећано, али у три пута мањем износу него што је то премијер обећавао у септембру, 
када је у Протоколу стајало да ће у јануару запослени примити повишицу у висини 
процента шестомесечне инфлације мерене растом потрошачких цена), - у априлу 2011. 
плате ће се усклађивати са индексом потрошачких цена у претходна три месеца (ова 
одредба је идентична одредби из првог Протокола, али је неповољнија утолико што је 
изостао део увећања у износу ½ БДП у претходној години и који је пребачен у трећу 
„повишицу“), те – повишица у октобру 2011. у проценту раста инфлације за претходних 
6 месеци, уз увећање за помињану половину БДП.  
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         Све ове формулације налазе се и у Закону о буџету за 2011. годину, па самим тим 
су потпуно беспотребне, јер је јасно да је Закон примењив на све јавне посленике, и са и 
без протокола, споразума, закључка или неког другог сличног акта. Међутим, оно што у 
Протоколу не пише, а то су номинални износи повишица који, иако пише да ће бити 
усклађивани, не пише да ли и у пуном проценту инфлације, што отвара простора за 
оправдану сумњу да постоји намера да се запослени у просвети преваре, јер су ове 
повишице лимитиране до 2% Законом о фискалној одговорности, па, без обзира колика 
буде инфлација, повишица ће бити највише до 2%, у сваком од ова три случаја. 
         Што се тиче тачке 2. помињаног Протокола, јасно је да он не одражава захтеве 
запослених у просвети који су тражили потпуно брисање члана 15. из Закона о Буџету 
за 2010., који је забрањивао исплату регреса, топлог оброка, као и божићних, годишњих, 
новогодишњих, јубиларних и других награда и бонуса. Како је овај члан само променио 
редни број и сада је у Закону члан 13., тачком 2. Протокола је, уствари, само преписан 
последњи део тог члана, којим би право на исплату (али само) јубиларне награде 
остварили (само) они који то право стекну у 2011. години. Како је и ова одредба 
Протокола уствари у функцији замагљивања правог стања ствари и не даје никакво 
ново, нити веће право запосленима, нити обезбеђује повишице, сем онога које је већ 
утврђено у Закону, јасно је да нико нема право да потпише нешто што је супротно 
интересу и чланова Синдиката и других запослених у делатности, пошто, потписали или 
не потписали Протокол, ово им следи.  
         А шта остаје синдикатима? Остаје борба за оно што су формулисали у својим 
штрајкачким захтевима – борба за поправљање материјалног положаја до које може 
доћи или кроз знатније увећање „цене рада“, или кроз промену коефицијената за 
обрачун и исплату плата, или комбинацијом увећања и једног и другог параметра, а у 
остваривању циља да запослени на најједноставнијим пословима има барем 
загарантовани минималац, а да при том буде сачуван однос у зарадама између 
запослених на најједноставнијим и другим (нај)сложенијим пословима, до оног нивоа 
који је био пре „замрзавања“ и откад су плате „замрзнуте“, а уствари откад су почеле 
стрмоглаво да падају, те су у овом тренутку обезвређене за готово трећину. 
         Све заинтересоване који желе да провере наводе из овог саопштења, упућујемо на 
члан 27. Закона о буџетском систему („Сл. гласник РС“, бр. 54/09 и 73/10), односно на 
члан 8. и 41. Закона о платама државних службеника и намештеника („Сл. гласник РС“, 
број 62/06, 63/06, 115/06, 110/07) као и на члан 8. и члан 13. Закона о буџету 
Републике Србије за 2011. годину, који ће, сасвим извесно сутра бити усвојен и у коме 
су све формулације из Протокола уграђене као законске одредбе. Самим тиме, јасно је 
да је Протокол за који очекујемо да данас ипак неће бити потписан, мртво слово на 
папиру и у функцији обмањивања јавности и запослених у просвети да ће им бити боље. 
СрпС и УСПРС, а надамо се и друге колеге ће истрајати у томе да реализују раније 
донешене одлуке о томе да ако наша права не можемо остварити за преговарачким 
столом, остваримо у штрајку најављеном за почетак другог полугодишта.  
         Како у петак почиње распуст и за школе у централној Србији (Војвођани су већ на 
распусту), свим колегама и њиховим ученицима желимо угодан распуст и срећне 
наступајуће празнике, као и да се 28. јануара нађемо у првом правом великом штрајку 
након оног из школске 1996/97. године, наравно уколико код доносиоца одлука не 
преовладају аргументи логике над оним другима. 

 
Београд, 28.12.2010.год.                                               проф. Хаџи Здравко М. Ковач 
                                                                                         генерални секретар СрпС   


